

Le Village du Futur

AAP ZIBAC - A participatory event in the heart of the Dunkirk region

The Dunkirk Urban Community organized the *Village of the Future* during the summers of 2022 and 2023 in several municipalities across the region, including Gravelines, Coudekerque-Branche, and Malo-Bains in 2022, with Bray-Dunes replacing Coudekerque-Branche in 2023.

The main goal of this event was to raise residents' awareness of ecological challenges and the energy transition, covering a variety of topics such as water management, waste reduction, sustainable mobility, energy efficiency, and the decarbonization of the territory.

The *Village of the Future* offered numerous interactive and playful activities, ranging from educational workshops—such as the juice-bike and the climate fresco—to participatory games and exhibitions on renewable energies, including information about the Dunkirk offshore wind farm project.

Euraénergie/ÉcosystèmeD participated in this event through the *Dunkerque, Creative Energy* stand, aiming to engage directly with residents of the urban community, raise awareness about the ongoing industrial transformation in the region, and explain industrial projects and their tangible impact on everyday life. This was also an opportunity to address topics such as the energy transition, air quality, decarbonization, and the circular economy.

In 2022, the traveling event attracted approximately 55,000 visitors, primarily families, who appreciated the accessible and festive approach to complex ecological transition issues. The second edition in 2023 also successfully drew its audience, again reaching 55,000 visitors, although over 17 days instead of 21.

New features were introduced in 2023, such as the *Sustainable City HQ* and a *citizen kiosk*, allowing residents to share their ideas and enhancing the participatory aspect of the event. The scenography was also improved, with rest areas and gardens to make the experience more enjoyable.

Feedback was positive, highlighting the importance of citizen engagement and the quality of the workshops, while also noting the need for better preparation of content and broader communication to reach a wider audience. The *Village of the Future* has thus established itself as a key event for raising awareness and mobilizing the Dunkirk community around environmental issues, strengthening dialogue between citizens and local authorities to build a more sustainable future.

RÉSUMÉ

Organisé par la Communauté urbaine de Dunkerque durant les étés 2022 et 2023, le Village du Futur est un événement itinérant de sensibilisation aux enjeux écologiques et à la transition énergétique, déployé dans plusieurs communes du territoire (Gravelines, Malo-les-Bains, Coudekerque-Branche en 2022, Bray-Dunes en 2023).

Il a pour ambition de rendre accessibles des thématiques complexes telles que la gestion de l'eau, la réduction des déchets, la mobilité durable, la sobriété énergétique, la décarbonation et l'économie circulaire, à travers des animations ludiques et pédagogiques destinées à un large public familial.

Le Village du Futur propose ateliers interactifs, jeux, expositions et espaces de dialogue, notamment autour des projets énergétiques et industriels du territoire, comme le parc éolien offshore de Dunkerque. Euraénergie / ÉcosystèmeD y participe via le stand « Dunkerque l'Énergie Créative », favorisant la rencontre avec les habitants et l'échange sur les transformations industrielles en cours et leurs impacts concrets.

Les deux éditions ont chacune rassemblé environ 55 000 visiteurs, confirmant l'intérêt du public pour une approche festive, pédagogique et participative. L'édition 2023 a renforcé cette dimension avec de nouveaux dispositifs (QG de la Ville durable, kiosque citoyen, amélioration de la scénographie).

Le Village du Futur s'impose ainsi comme un outil structurant de mobilisation citoyenne et de dialogue territorial autour des enjeux environnementaux et énergétiques.

Ce document est diffusé par l'ADEME

ADEME

20, avenue du Grésillé

BP 90 406 | 49004 Angers Cedex 01

CITATION DE CE RAPPORT

Toute représentation ou reproduction intégrale ou partielle faite sans le consentement de l'auteur ou de ses ayants droit ou ayants cause est illicite selon le Code de la propriété intellectuelle (art. L 122-4) et constitue une contrefaçon réprimée par le Code pénal. Seules sont autorisées (art. 122-5) les copies ou reproductions strictement réservées à l'usage privé de copiste et non destinées à une utilisation collective, ainsi que les analyses et courtes citations justifiées par le caractère critique, pédagogique ou d'information de l'œuvre à laquelle elles sont incorporées, sous réserve, toutefois, du respect des dispositions des articles L 122-10 à L 122-12 du même Code, relatives à la reproduction par reprographie.